
 

وضعکیفیتگازوئیلنگرانکنندهاست
 معصومه ابتکار، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در 
دولت های قبل، گفته: »در دولت یازدهم با همکاری که وزارت 
نفت، وضعیت گازوئیل اصلاح شد و ۵۰۰۰ پی پی ام و یا همان 
۵۰۰۰ قسمت در میلیون بود که این میزان را به ۵۰ پی پی ام 
رساندیم، ولی الان ظاهرا مجددا بالا رفته و گزارش هایی 
که امروز هم وجود دارد، نگران کننده است. به همین دلیل 
است که مساله بودجه و نوسازی فرآیند پالایشگاه ها و بهبود 
عملکردها مهم است.«او در گفت وگویی که با خبرآنلاین، 
انجام داده، در این خصوص که پنج، شش سالی از عمر قانون 
هوای پاک می گذرد، اما وضعیت هوای این روزها نشان 
می دهد که در این مدت زمان، این قانون به درستی اجرا نشده 
است، توضیح داده که »یکی از بزرگ ترین عقب ماندگی های 
ما توسعه حمل و نقل عمومی است. حمل و نقل عمومی را اگر 
اتوبوسرانی و مترو، درنظر بگیریم، با سرعت کافی توسعه و 
نوسازی پیدا نکردند. ما در این حوزه، مشکلات زیادی داریم 
و خواهیم داشت، برآوردها این است که تهران تا ۱۲ هزار 
اتوبوس نیاز دارد و اتوبوس های فعال، کفاف نیازهای ما را 
نمی دهد و بسیاری از اتوبوس های فعلی هم، فرسوده اند. مترو 
هم نیاز به توسعه خطوط و بازسازی دارد و همه برنامه های 
توسعه ناوگان عمومی، با تاخیر مواجه شده و البته سال هاست 
که با تاخیر مواجه شده.« او ادامه داده: »مشکلات مختلفی 
مانند کمبود بودجه و مشکلات ناشی از تحریم ها باعث 
شده است که ما از تکنولوژی مانند اتوبوس های برقی هم 
عقب بیفتیم. امروز توسعه اتوبوس های برقی در دستور کار 
بسیاری از شهرهاست، اصلا ما در مصوبات دولت ممنوعیت 
ورود اتوبوس دیزلی به شهر را داریم، چون گازوئیل سوختی 
است که میزان آلودگی بالایی دارد و باعث افزایش ذرات و 
آلاینده های دیگر می شود.« ابتکار در خصوص عملکرد دولت 
سیزدهم درباره اجرایی شدن هوای پاک، گفته که »حقیقت 
این است که موضوع کاهش آلودگی هوا، همکاری دستگاهی 
را می طلبد، به عنوان مثال دستگاهی مانند وزارت نیرو نیاز 
به اعتبار دارد تا بتواند راندمان نیروگاه ها و سیستم هایش را 
نوسازی کند و به سوخت پاک دسترسی داشته باشد. این 
بحث مهم و کلیدی است. از طرف دیگر وزارت نفت باید در 
ارتقای کیفیت بنزین خود تلاش کند. حفظ کیفیت بنزین 
یک نگرانی است که این روزها، دوباره با ورود بنزین آلوده، 
مطرح شده است. مساله دیگر مربوط به گازوئیل و استاندارد 
گوگرد است و اگر رعایت نشود اتفاقات ناخوش آیندی رخ 
می دهد.« به گفته این مسئول سابق محیط زیست کشور، 
»در دولت یازدهم با همکاری که وزارت نفت، وضعیت 
گازوئیل اصلاح شد و ۵۰۰۰ پی پی ام و یا همان ۵۰۰۰ قسمت 
در میلیون بود که این میزان را به ۵۰ پی پی ام رساندیم، ولی 
الان ظاهرا مجددا بالا رفته و گزارش هایی که امروز هم وجود 
دارد، بسیار نگران کننده است. به همین دلیل است که مساله 
بودجه و نوسازی فرآیند پالایشگاه ها و بهبود عملکردها مهم 
است.« ابتکار درباره حواشی و عملکرد شورای شهر کنونی 
و خصوصا شهردار فعلی تهران)زاکانی(، هم گفته: »نقش 
معاونت های شهرداری های وزارت کشور در قانون هوای 
پاک پیش بینی شده اما محقق نشده است. درباره ناوگان 
عمومی و ضعف های آن صحبت کردم اما موضوع نوسازی 
ناوگان تنها مربوط به حمل و نقل عمومی نیست. ناوگان 
شامل کامیون هایی که وارد تهران می شود هم است. در یک 
آماری که سال ها قبل، بررسی کردیم، هر شب حدود ۱۰هزار 
کامیون وارد شهر تهران می شوند و آلودگی زیادی را برای 
این شهر به وجود می آوردند.  این موضوع را هم نباید از یاد 
ببریم که خودروها هم آلودگی جدی و نیاز به نوسازی دارند و 
همه این ها نیاز به بودجه و تسهیلات دارد. علاوه بر این مساله 
مهمی که در تهران اهمیت دارد، موضوع آلایندگی تایرهاست. 
فرسایش تایری که اخیرا گزارش های جدید به آن اشاره دارد، 
ذراتی را در هوا به وجود می آورد که ناشی از فرسایش تایر 
است و خیلی هم خطرناک است. در گزارش های جدید، 
سهم جدی از آلاینده ها مربوط به ذرات کمتر از ده میکرون 
و حتی کمتر از دو میکرون است که به دلیل فرسودگی تایر 
است؛ بنابراین بحث استاندارد تایر، ارتقای این استاندارد، 
نوسازی ناوگان و توجه به سن تایرها می تواند خیلی اهیمت 

داشته باشد.«

وامروستایی
برای گرفتن وام ۲۰۰ میلیونی روستایی اقدام کرده ام ولی 
اکثر بانک ها می گویند که به ما این وام ابلاغ نشده است و 
نمی توانیم این وام را دریافت کنیم از مسئولان تقاضا داریم 
که به این موضوع رسیدگی کنند. تا مشکلات روستاییان 

حل شود. 
سلماس از تهران 

تأمیناجتماعی
می خواستم در مورد تامین اجتماعی صحبت کنم که 
داروهایی که برای ناباروری تجویز می کنند اصلا بیمه قبول 
نمی کند و داروخانه ها هم آزاد آن را قبول می کنند. قیمت 
داروهای ناباروری واقعا گران است و مردم با مشکل روبه رو 
شده اند. پس چطور اعلام می کنند که درمان ناباروری به 
صورت رایگان انجام می شود وقتی دارو را باید پول بدهیم 

درمان به چه صورت است؟!
یک شهروند از تهران

آلودگیهوا
ضلع جنوب غربی اتوبان آزادگان، نزدیک مرتضی گرد و 
خلازیر گاراژ هایی هستند که شب ها اقدام به سوزاندن تایر 
لاستیک ها جهت استخراج سیم داخل تایرها می کنند و باعث 
آلودگی محیط زیست این منطقه می شوند از مسئولان تقاضا 
داریم که سری به این منطقه بزنند تا شاید کمی از آلودگی 

شهر تهران کم شود. 
عزیززاده از تهران 

 آرمان ملی: روز بیست و نهم و سی ام 
دی ماه، به دلیل برگزاری آزمون سراسری 
ورود به دانشگاه)کنکور( قرار بر این شد که به 
منظور جلوگیری از تقلب، اینترنت سراسری در 
محل های نزدیک به حوزه های برگزاری آزمون 
قطع شود و از روز پیش به برخی شهروندان 
پیامک هایی از سوی سازمان سنجش آموزش 
کشور مبنی بر اطلاع رسانی ارسال شد. هرچند 
به نظر می رسد که قطع سراسری و نه مربوط 
به برخی محلات نزدیک به حوزه بود، پیامک 
هم برای خیلی از افرادی که اینترنت شان قطع 
شد ارسال نشد. موضوع اما این مساله قطع 
اینترنت،  ضعف دستگاه های اجرایی کنکور 
در ارائه راهکارهای منطقی برای جلوگیری 
از تقلب و حاشیه های آن نیست. موضوع این 
است که علی رغم قطع اینترنت باز هم آنچه 
می تواند منجر به تقلب شود، رخ داد؛ سوال ها 
لو رفت و برخی کانال های تلگرامی با انتشار 
تصویر سوال ها و جواب هایشان سیاست قطع 
اینترنت برای جلوگیری از تقلب  را به سخره 
گرفتند. برخی کاربران به این موضوع اشاره 
کردند که حالا عصر جدید است، به سن کم 
هکرهای معروف دنیا اشاره کرده و گفتند 
سیستم های اجرایی و نظارت)اینجا در حوزه 

آموزش( همچنان در دهه ها پیش جامانده .
    پای مساله امنیتی در میان است

به نظر می رسد که مخاطبان اطلاعیه های 
سازمان سنجش و صحبت های معاونت این 
سازمان در ناکارآمدی طرح قطع اینترنت به 
منظور جلوگیری از تقلب، پیش از این آگاه 
بودند چرا که انتقاداتی به این راهکار وارد 
شد؛ راهکاری که دسترسی همه شهروندان 
در سراسر کشور را به اینترنت نه تنها محدود 
که قطع می کرد. با این حال این طرح اجرا شد 
و آنطور که از شواهد برمی آید، شکست خورد 
اما واکنش مسئولین در نوع خود قابل توجه 
بود. علیرضا پاک فطرت، عضو کمیسیون 
آموزش مجلس گفت که »اینکه باوجود قطع 
اینترنت، سوالات و جواب های کنکور باز هم لو 
می رود، خودش اغتشاش است.« او از عده ای 
یاد کرد که »به دنبال تحریک جوانان شاداب 

و پر انرژی هستند تا جامعه را به هم بریزند.« 
و تاکید کرد که »لو رفتن سوالات ممکن 
است کار ضد انقلاب باشد.« به گفته پاک 
فطرت، »درخصوص لو رفتن سوالات کنکور 
دیگر بحث پول درمیان نیست بلکه مسائل 
امنیتی مطرح است.« او در خصوص اینکه 
چگونه می تواند این اتفاق، اغتشاش باشد، 
توضیح داد که »اگر با این همه تمهیدات باز 
چنین اتفاقاتی رخ داده باشد این هم خودش 
اغتشاش است و می خواهند با احساسات و 
روح و روان جوانان و نوجوانان بازی و آن ها 
را تحریک کنند.« عضو کمیسیون آموزش 
مجلس در روز دوم برگزاری کنکور یعنی ۲9 
دی ماه، گفت: »من امروز دسترسی به اینترنت 
و رسانه ها نداشته ام که از اخبار مطلع شوم ولی 
اگر این خبر صحت داشته باشد، فکر می کنم 
دیگر بحث پول در میان نیست بلکه بحث های 
امنیتی مطرح است. به باور من به عمد این 
کار را می کنند تا جامعه را به هم بریزند.« او 
ضمن بیان این جمله که »من نمی دانم چه 
کسانی هستند«، ادامه داد که »این بحث دیگر 
بیشتر از آنچه است که طرف پول گرفته باشد 
تا سوالات را لو دهد. با این اوضاع و احوالی که 
من می بینم انگیزه بیشتر از بحث مالی است 
و دستگاه های نظارتی باید دقت بیشتری 
کنند چراکه شاید یک عده ضد انقلاب دنبال 
تحریک جوانان شاداب و پر انرژی هستند و 
می خواهند آن ها را تحریک کنند و گرنه چه 
دلیلی دارد این اتفاق بیفتد؟ مگر بار اولی است 
که آزمون گرفته ایم؟« به گفته این نماینده 
مجلس »سازمان سنجش همین امسال پنج 
شش آزمون، از نظام مهندسی تا همین کنکور 
را برگزار کرده است؛ چرا سوالات آزمون نظام 
مهندسی لو نمی رود؟ اگر واقعا چنین چیزی 
باشد نباید به این راحتی از کنارش گذشت. 
از هر مجموعه ای که این اتفاق رخ داده باشد، 

فراتر از بحث مالی است.«
   رئیس سازمان سنجش: در سلامت 

کامل برگزار شد
رئیس سازمان سنجش آموزش کشور گفت: 
بر اساس بررسی ها و گزارش های دریافتی با 

همراهی داوطلبان و عموم مردم این آزمون 
در سلامت کامل برگزار شد. اما با وجود تایید 
ضمنی تقلب با توجه به گفته های نماینده 
مجلس که در بالا ذکر شد، رئیس سازمان 
سنجش آموزش کشور، اذعان کرد که »بر 
اساس بررسی ها و گزارش های دریافتی با 
همراهی داوطلبان و عموم مردم این آزمون 
در سلامت کامل برگزار شد.« عبدالرسول 
پورعباس در روز اول برگزاری کنکور با بیان 
اینکه آزمون گروه آزمایشی علوم تجربی نوبت 
اول آزمون سراسری سال ۱۴۰۲ با موفقیت 
کامل به پایان رسید، از »همراهی و صبوری 
عموم مردم به ویژه ساکنان اطراف حوزه های 
برگزاری آزمون« تشکر و قدردانی کرد. معاون 
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با اعلام اینکه 
سؤالات این آزمون بلافاصله پس از برگزاری 
آزمون در سایت سازمان سنجش منتشر شده 
است، توضیح داد که »در برگزاری این آزمون 
نهادها و دستگاه های زیادی از جمله شورای 
امنیت کشور، وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، 
وزارت کشور، استانداری ها، فرمانداری ها، 
وزارت نیرو، وزارت نفت، وزارت آموزش و 
پرورش، وزارت بهداشت، سازمان اورژانس 
کشور، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
وزارت اطلاعات و سایر دستگاه های اجرایی، 
امنیتی، انتظامی و قضائی مشارکت داشته 
و سازمان سنجش آموزش کشور را یاری 
کردند که لازم است مراتب قدردانی خود را 
از مسئولان و کارکنان این دستگاه ها ابراز 
کنیم.«او با بیان اینکه »ادعاهای برخی کانال ها 
و شبکه های اجتماعی درباره عکس دفترچه 
سوال قابل اعتنا نیست« در مورد تخلفات 
صورت گرفته در این آزمون، گفت: »9 نفر 
در استان گلستان قصد داشتند اقداماتی در 
جهت ارسال سؤالات به خارج از حوزه امتحانی 
صورت دهند که با توجه به رصد قبلی ناکام 
ماندند و یک نفر نیز در یکی از شهرستان های 
استان آذربایجان شرقی اقدام به عکس برداری 
از سه صفحه دفترچه های خود و انتقال آن به 
خارج از محل برگزاری آزمون و ارسال برای 
پشتیبان خود کرد که این فرد نیز دستگیر شد 

که با توجه به زمان کوتاه این اقدام و جمع آوری 
پاسخنامه ها و همچنین مراقبت های انجام شده 
با دستگاه های آشکار ساز هیچ خدشه و مشکلی 
در این زمینه به وجود نیامد و ادعاهایی که در 
برخی کانال ها و شبکه های اجتماعی در این 
باره مطرح می شود به هیچ عنوان صحت ندارد 

و قابل اعتنا نیست.«
   چه لزومی دارد که همه دانش آموزان 

وارد دانشگاه شوند؟
کمیسیون  عضو  و  همدان  نماینده  اما 
آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس هم نظر 
خود را در خصوص تقلب در کنکور و لورفتن 
سوال ها با بیان این جمله که »برخی افراد 
می خواهند به هر قیمتی کرسی های بالاتر را به 
دست آورند«، بیان کرد و گفت: »باید در نظام 
آموزش کشور بازنگری کنیم؛ اولا چه لزومی 
دارد که همه دانش آموزان وارد دانشگاه شوند؟ 
خیلی از آن ها می توانند به کسب مهارت های 
مختلف بپردازند.«  احمد حسین فلاحی، 
درخصوص انتشار سوالات از جلسه نوبت اول 
کنکور ۱۴۰۲ با وجود محدودیت اینترنت و 
تلاش دولت برای جلوگیری از هر نوع تقلب، 
اظهار کرد: کمیسیون از قبل پیگیر این موضوع 
بود و همچنان به پیگیری خود ادامه خواهد داد. 
باید ببینیم در خصوص انتشار سوالات از جلسه 
آزمون سراسری، نظر سازمان سنجش آموزش 
کشور چیست؟ دفعات قبل هم گزارش هایی 
پیرامون انتشار سوالات کنکور ارائه شد که 
سازمان سنجش آن را رد کرد. این نماینده 
با بیان اینکه »باید بخواهیم سازمان سنجش 
آموزش کشور حتما طی هفته های آینده که 
جلسه کمیسیون هست این موضوع را مطرح 
کند و به بررسی آن بپردازیم«، در مورد راهکار 
جلوگیری از چنین چالشی در برگزاری آزمون 
سراسری، گفت: »اگر موضوع را ریشه ای 
بررسی کنیم می بینیم به نظر می رسد برخی 
افراد در ۱۲ سال تحصیل در مدرسه آنچنان 
متعهد بار نیامده اند و می خواهند به هرقیمتی 
که شده کرسی های بالاتر را به دست آورند. 
اینکه چرا مساله کنکور و ورود به دانشگاه باید 
تا این حد حیاتی شود که افراد دست به چنین 
کارهایی بزنند و سختی برای خودشان ایجاد 
کنند و بعضا هم مثل آزمون قبلی لو بروند 
که همین طور هم شد و شناسایی و متحمل 
هزینه هایی شدند، قائل تامل است.« عضو 
کمیسیون آموزش مجلس توضیح داد که 
»در برنامه شش توسعه بحث مهارت آموزی 
مطرح بود و باید ۵۰ درصد آموزش ها به سمت 
مهارتی شدن می رفت. براساس این الگو افراد 
می توانند بعد از فارع التحصیلی وارد بازار کار 
شوند. آن هایی هم که به دنبال تخصص بالاتری 
هستند که مورد نیاز کشور است، وارد دانشگاه 
می شوند و در این حالت مشکلات متعددی 
که در زمینه هزینه های دانشگاه ها، تخصیص 
خوابگاه، سلف و غذا و… داریم کمتر پیش 
می آید و زمانی که کرسی های دانشگاه بازتر 
باشد و فضای بیشتری داشته باشیم، نیازی 
به مسیر کنکور نیست.« فلاحی البته حذف 
کنکور را مسیری ندانست که شورای عالی 
انقلاب فرهنگی رفته است. او گفت: »مسیر 
حذف کنکور و ساماندهی آن اقدامی است که 
کارشناسی دقیقی می خواهد و باید در قالب 
کمیسیون آموزش مجلس، کمیته آموزش 
عالی و آموزش و پرورش به آن پرداخت و در 

نهایت تصمیمی جدی در مورد آن گرفت.«
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نگــــره

تمامیمقاطعتحصیلیاستان
تهرانامروزغیرحضوریشد

 بر اساس مصوبات کارگروه اضطرار آلودگی 
هوا، تمامی کودکستان ها برای شنبه یکم بهمن 
ماه تعطیل و کلیه مقاطع تحصیلی در استان  
تهران به استثنای شهرستان های پردیس، 
دماوند و فیروزکوه غیرحضوری است. جلسه 
کارگروه اضطرار آلودگی هوا روز جمعه ۳۰ دی 
ماه با حضور اعضا در استانداری تهران برگزار 
شد. بر اساس مصوبات این کارگروه، روز شنبه 
یکم بهمن ماه در تمامی شهرستان های استان 
تهران جز دماوند، فیروزکوه کودکستان ها 
تعطیل و تمامی مدارس در مقاطع ابتدایی 
و متوسطه غیرحضوری و به صورت مجازی 
دایر است. همچنین آزمون های المپیادهای 
علمی دانش آموزی در روز شنبه یکم بهمن ماه 
طبق برنامه برگزار می شوند. بر اساس مصوبات 
کارگروه اضطرار آلودگی هوای تهران، طرح زوج 
و فرد برای روز شنبه یکم بهمن ماه از در منزل 
اجرا می شود. فروش روزانه مجوز طرح ترافیک 
برای روز شنبه از سوی شهرداری تهران ممنوع 
است. پلیس راهور و پلیس فاتب نیز باید از 
تردد شبانه کامیون ها جز کامیون های حامل 
سوخت و مواد فاسد شدنی جلوگیری کند. 
همچنین فعالیت کلیه واحدهای تولید شن 
و ماسه و آسفالت و بتن آماده و کلیه معادن 
شرکت سیمان تهران، ممنوع خواهد بود. 
همچنین شهرداری ها باید نسبت به جلوگیری 
از روشن ماندن و درجا کار کردن اتوبوس ها و 
مینی بوس ها در پایانه ها اقدام کنند. واحدهای 
اورژانس نیز باید نسبت به استقرار در میادین 
اصلی اقدام کنند. از شهروندان تقاضا می شود 
از تردد غیرضروری خودداری کنند و در صورت 
لزوم از ماسک مناسب N9۵ استفاده کنند. 
همچنین روسای ادارات با تقاضای مرخصی 
مادران دارای فرزند دانش آموز موافقت کنند. 

هشدارانباشتآلایندهها
درپایتخت

مدیرکل مدیریت بحران استان تهران نسبت 
به انباشت آلاینده ها در پایتخت هشدار داد 
و گفت: به مردم توصیه می شود از تردد غیر 
ضرور در فضای باز خودداری کنند. حامد 
یزدی مهر، بعد از ظهر جمعه از صدور هشدار 
نارنجی آلودگی هوا در استان تهران خبر 
داد و اظهار داشت: طبق پیش بینی های 
سازمان هواشناسی از روز جمعه ۳۰ دی 
ماه تا روز دوشنبه سوم بهمن ماه انباشت 
آلاینده ها پیش بینی شده است. مدیرکل 
مدیریت بحران استان تهران با اشاره به افزایش 
شاخص های آلودگی جو و کاهش کیفیت هوا 
گفت: بیش ترین تاثیر آلودگی هوای پیش بینی 
شده در مناطق جنوب شمیرانات، مرکز و نیمه 
جنوبی شهر و استان تهران است و زمانی که 
شاخص آلاینده ها به مرز هشدار می رسد قرار 
گرفتن در هوای آلوده برای تمامی گروه های 
سنی و افراد خطرناک خواهد بود. یزدی مهر 
با بیان اینکه به همه مردم توصیه می کنیم از 
قرار گرفتن در فضای باز خودداری کنند افزود: 
با توجه به اینکه کیفیت هوا در حد ناسالم برای 
گروه های حساس است و در صورت عدم مهار 
منابع آلاینده )ثابت و متحرک(، در بعضی 
ساعت ها کاهش کیفیت هوا در برخی مناطق 
در حد ناسالم برای تمام گروه ها پیش بینی 

شده است 

ذخایرسدهایتهران
وضعیتمناسبیندارند

ذخایر سدهای  میزان  حاضر  حال  در 
پنجگانه تامین کننده آب استان تهران ۲۵۱ 
میلیون متر مکعب است که این رقم در روز 
مشابه سال گذشته بیش از ۳۳۰ میلیون 
مترمکعب بوده و بر این اساس، حجم آب 
سدهای استان تهران ۲۴ درصد نسبت به 
روز مشابه سال گذشته کاهش یافته است. 
محمدرضا بختیاری،  مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب تهران در خصوص وضعیت منابع آبی 
تهران به ایسنا گفت: علی رغم اینکه در روزهای 
اخیر شاهد بارش باران و برف در تهران بودیم 
اما با توجه به اینکه عمده بارش ها در بالادست 
سدها به شکل برف بوده، مشکل آب تهران 
حل نشده و لازم است که مشترکان همچنان 
به موضوع مدیریت مصرف حساس باشند. او 
با بیان اینکه ذخایر سدهای تهران وضعیت 
مناسبی ندارند، اظهار کرد: بارندگی هایی 
که اتفاق افتاد خوب است، اما نکته ای که در 
مورد بارندگی ها وجود دارد این است که این 
بارش ها عمدتا در سرشاخه و بالادست سدها 
عمدتا به شکل برف بوده و تبدیل به روان آب 
نمی شود که بتواند مشکل را در کوتاه مدت 
حل کند. بی شک این بارش ها نعمت هستند 
و برای فصول گرم سال ذخیره خواهد شد اما 
نکته ای که وجود دارد، با توجه به اینکه در 
پاییز بارندگی نداشتیم و روان آب ایجاد نشد، 
بارش های اخیر خیلی به مخازن سدها کمک 
نخواهند کرد و آوردی برای رودخانه ها ندارند. 
او با بیان اینکه بخشی از این منابع حجم مرده 
سد است و نمی توان روی آن حساب کرد، ادامه 
داد: به همین دلیل وضعیت تهران مناسب 
نیست و این بارندگی هایی که اتفاق افتاده نباید 
این تصور را ایجاد کند که مشکل آب تهران 
حل شده است و دیگر هیچ مشکلی برای تامین 
آب پایتخت وجود ندارد، از تابستان تاکنون در 

نقطه تنش آبی هستیم. 

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

در روزهای برگزاری کنکور، با وجود قطع اینترنت، تصویر سوالات و جواب های آزمون در برخی کانال های اینترنتی منتشر شد  

باز هم سوال ها لو رفت؟!
  علیرضا پاک فطرت: لو رفتن سوالات ممکن است کار ضد انقلاب باشد

  رئیس سازمان سنجش: ادعاهای برخی کانال ها و شبکه های اجتماعی درباره عکس دفترچه سوال قابل اعتنا نیست

  پیرو درج مطلبی در تاریخ ۲۳ آذرماه ۱۴۰۱ 
تحت عنوان »کشاورزان فقط می توانند خیار 
شور بکارند؟« جوابیه ای از سوی توسعه منابع 
آب و نیروی ایران به دفتر روزنامه ارسال شده 
است. که در زیر می خوانید. بیش از ۱۲ سال از 
آبگیری سد گتوند به عنوان یکی از شاهکارهای 
مهندسی کشور می گذرد. در این مدت پس از 
آبگیري سد گتوند، کیفیت آب خروجي از سد، 
همواره توسط نهاد های پایش کننده تحت 
کنترل بوده و هر طالب حقیقتی شاهد کیفیت 
آب بسیار مناسب تنظیم شده توسط این سد و 
عملکرد بی نقص نیروگاه هزار مگاواتی آن است. 
جهت مزید اطلاع مخاطبان عرض می شود که 
بهره برداری از سد گتوند تاکنون باعث تولید 
ارزش افزوده بسیاری در بخش های حیاتی 
کشور شده و ثروت آفرینیِ ناشی از »آب با 
کیفیت تنظیم شده توسط سد گتوند«، حجم 
و کیفیت محصولات کشاورزی در اراضی 
مشروب از خود را ارتقا بخشیده است. در فراز 
ابتدایی مطلب مندرج در روزنامه »آرمان ملی« 
به مخالفت های بسیار در سال های اعطای 
مجوز ساخت سد گتوند اشاره شده است. 

مورد امتنان شرکت توسعه منابع آب و نیروی 
ایران خواهد بود تا مدعای یاد شده مبنی بر 
مخالفت بسیار )در زمان اعطای مجوز ساخت 
در اواخر دهه 6۰( با ۳ الی ۴ سند از سوی 
روزنامه »آرمان ملی« اثبات شود و در غیر این 
صورت مخاطبان قضاوت های لازم را خواهند 
کرد. آیا به راستی مستندی هست؟ و به »مرجع 
مربوطه مصوب کننده احداث سد گتوند«، 
یعنی شورای عالی فنی ارائه شده است؟ مابقی 
مندرجات فراز ابتدایی متن مورد اشاره )همانند 
بهانه ساخت و حائل( نیز غیرعلمی و بیشتر یک 
تکنیک رسانه ای برای جلب توجه مخاطب 
است و به جهت ناصحیح و غیرعلمی بودن 
امکان پاسخگویی برای آن وجود ندارد. اساسا 
مقایسه سد چمشیر با سد گتوند به دلیل تفاوت 
در زمین شناسی و ماهیت رودخانه های زهره 
و کارون، ایراد دارد ولیکن تاکید می شود که در 
صورت تکرار مدیریت پایین دست رودخانه 
کارون توسط سد گتوند از سوی سد چمشیر، 
این رخداد، افتخارآمیز خواهد بود، نه فاجعه. و 
کشور در راستای لزوم مقابله با تحریم ها )که 
هدف اصلی و رسمی از اعمال آنها عدم احداث 

زیرساخت ها عنوان شده( در انتظار نوید »سد 
اقتدار آفرین« دیگری به نام چمشیر است تا 
همچون سد گتوند به ارتقای سطح پایداری 
و معیشت بهره برداران از آب تنظیم شده خود 
در پایین دست کمک نماید. برخلاف ادعاهای 
مطرح شده در خصوص تماس 7۰ درصد مخزن 
سد با سازند گچساران لازم به ذکر است مخزن 
سد چمشیر در حالت پر شدن ظرفیت آبگیری 
بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی، تنها ۵۰ درصد تماس با سازند 
گچساران برقرار می کند. مضافا اینکه سازند 
گچساران از 7 مقطع تشکیل شده که یکی از 
آن ها مقطع نمکی است. بر این مبنا، به استناد 
اطلاعات ژئوفیزیکی، برداشت های میدانی، 
شامل ترانشه برداری و حفرگمانه ، نزدیک ترین 
مقطع نمکی در سازند گچساران در فاصله 
۳۰۰ متری از سطح زمین در عمق قرار گرفته 
و با توجه به عمق نفوذ آب و همچنین مکانیزم 
برگشت آن به داخل مخزن هیچگونه مشکلی 
از این بابت وجود ندارد. برخلاف دیگر ادعاهای 
مطرح شده در متن منتشره مبنی بر شور شدن 
آب های روان و چشمه های پایین دست لازم 

به توضیح است که در حال حاضر دو منبع 
آلاینده نمک در رودخانه زهره در محدوده 
سد چمشیر وجود دارد. یکی چشمه شوری 
در ۱6 کیلومتری انتهای مخزن و دیگری 
چشمه های شور پایین دست ساختگاه سد 
که این دو نقطه باهم سالانه حدود یک و نیم 
میلیون تن نمک وارد رودخانه زهره می کنند. 
بنابراین این برداشت اشتباه است که با آبگیری 
سد ۵۰۰ هزار تن نمک وارد رودخانه زهره 
می کنیم. این نمک در حالت طبیعی در حال 
حاضر نیز به رودخانه وارد می شود. پس جای 
سوال است که مدعی مورد اشاره در متن، با چه 
روش علمی ارتباط کف مخزن با چشمه های 
شور پایین دست را به دست آورده است؟ تکرار 
می کنیم به جهت بیان مطالب ژورنالیستی و 
غیرعلمی که فاقد روش شناسی علمی است 
امکان پاسخگویی به ادعای شخصی که از او 
نقل شده وجود ندارد، ولیکن تاکید داریم که 
باز آفرینی سد گتوند به گواه ۱۲ سال آبیاری 
بی نقص اراضی پایین دست، حتما افتخارآمیز 

خواهد بود. 
محسن بیات مدیر روابط عمومی

در انتظار افتخاری دیگر، همچو سد گتوند
جوابیــــه


